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Wojewódzki Sąd Administracyjny w Warszawie wskazał w wydanym ostatnio wyroku, że o
realizacji szczepień obowiązkowych i kwalifikacji do ich podania u dziecka decyduje
każdorazowo lekarz, po uprzednim wykonaniu szczegółowego badania obecnego stanu
zdrowia dziecka oraz zebraniu potrzebnych informacji podczas wywiadu z rodzicem, a nie
rodzic, który ze względu na swoje przekonania sprzeciwia się wykonaniu szczepień
ochronnych w okresach uzasadnionych medycznie i epidemiologicznie.

Sprawa została wydana w następującym stanie faktycznym. Minister Zdrowia po rozpatrzeniu
zażalenia skarżącej utrzymał w mocy postanowienie Wojewody nakładające na skarżącą grzywnę w
wysokości 520 zł, w celu przymuszenia do wykonania obowiązku poddania szczepieniom ochronnym
małoletniej córki. Na postanowienie Ministra Zdrowia skarżąca wniosła skargę do Wojewódzkiego
Sądu Administracyjnego w Warszawie. Wojewódzki Sąd Administracyjny w Warszawie stwierdził, że
skarga nie zasługuje na uwzględnienie, bowiem zaskarżone postanowienie nie narusza prawa.

Jak wynika z uzasadnienia wyroku, stosownie do ustawy o zapobieganiu oraz zwalczaniu zakażeń i
chorób zakaźnych u ludzi, osoby przebywające na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej są
obowiązane na zasadach określonych w ustawie do poddawania się obowiązkowym szczepieniom



ochronnym, co należy rozumieć jako podanie szczepionki przeciw chorobie zakaźnej w celu
sztucznego uodpornienia przeciwko tej chorobie. Przy czym w przypadku osoby nieposiadającej
pełnej zdolności do czynności prawnych odpowiedzialność za wypełnienie ww. obowiązków ponosi
osoba, która sprawuje pieczę nad osobą małoletnią lub bezradną, albo opiekun faktyczny.

Obowiązek szczepień ochronnych jest uregulowany prawnie i ma ścisły związek z zapobieganiem
szerzenia się chorób zakaźnych u osób przebywających na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej.
Profilaktyka przed chorobami epidemicznymi jest konstytucyjnym obowiązkiem władz publicznych.
W ramach realizacji tego obowiązku państwo opracowuje Program Szczepień Ochronnych, który co
roku jest modyfikowany stosownie do aktualnej sytuacji epidemiologicznej.

Ustawowy obowiązek szczepień ochronnych oznacza niedopuszczalność korzystania z tzw. klauzuli
sumienia tj. uprawnienia pacjenta do odmowy poddania się świadczeniu zdrowotnemu z powołaniem
się na przepisy ustawy o prawach pacjenta. Jak trafnie wskazuje się w orzecznictwie, art. 16 tej
ustawy znajduje zastosowanie, jeżeli przepisy odrębnych ustaw nie stanowią inaczej. Taką zaś
odrębną ustawą jest m. in. ustawa o zapobieganiu oraz zwalczaniu zakażeń i chorób zakaźnych u
ludzi, która przewiduje obowiązek poddawania się szczepieniom ochronnym. Ustawa ta nie
przewiduje prawa pacjenta do odmowy wyrażenia zgody na szczepienie ochronne, wręcz przeciwnie -
statuuje ogólny obowiązek poddania się szczepieniom ochronnym. Jedynie w sytuacji wskazań
lekarskich, gdy lekarskie badanie kwalifikacyjne daje podstawy do długotrwałego odroczenia
obowiązkowego szczepienia, lekarz kieruje osobę objętą obowiązkiem do konsultacji specjalistycznej.

Nadzór nad realizacją obowiązku szczepień ochronnych u osób do 19 roku życia sprawują organy
Państwowej Inspekcji Sanitarnej, które w zakresie swoich właściwości wykorzystują, zgodnie z
uprawnieniami, przysługujące im środki prawne.

Źródło: https://zyrardow.eglos.pl/aktualnosci/item/33170-nie-rodzic-a-lekarz-zadecyduje-o-szczepieniu-dziecka


